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الديناميكي للمنشؤة البحرية الحديدية أخذين بنظر الاعتبار تداخل التربة مع المنشؤعنوان الرسالة او الأطروحة: التحليل   

 

لتحليل المسائل  ABAQUSمج العناصر المحددة يتناول البحث إلى تحليل المنشــــآت البحرية الحديدية الثابتة آخذين بنظر الاعتبار تداخل المنشـــــؤ و التربة.  تم اسـتخدام برنا          
لإيجاد الحل الاخطي للمسائل وتم اعتماد   Newton-Raphsonريقة للتكامل لا يجاد الحل في مجال الزمن مع استعمال ط  Newmarkوللـــحصول على النتائج طبقت طريقة 

المبــــاشر للحصــول على نتائج حقيقية للتربة  العلاقات المناسبة لتصرف الإجهاد مع الانفعال في دراسة استجابة المنشؤ لقــــوى الأمواج و الــرياح, و التصادم. تم تطوير فحص القص
الزمن " للمصدات  –و الركيزة, وتم تطوير منطقة الترابط من بعدين إلى عنصر طابوقي مسامي ثلاثي الأبعاد. كذلك تم اشتقاق علاقة " رد الفعل  و منطقة الترابط بين التربة

ليل وهي رصيف ميناء العمية و .  تم تلخيص الدراسة بثلاث حالات مع استخدام ثلاث هياكل مختلفة للتح330000DWTالبلاستيكية ذات الشكل الأسطواني لقوة اصطدام سفينة 
 رصيف الحاويات في ميناء أم قصر و مرسى للسفن في ميناء أم قصر.    

انخطيت, بيًُا انحانت   Airyو حساب سشعت و حعديم انًىخت يٍ خلال َظشيت  Morisonفي انحانت الأونً, ححهيم ييُاء انعًيت لأحًال الأيىاج انخي حى حسابها باسخخذاو يعادنت         
يشَت  و  –الأونً انخشبت نذَت و الأخشي حشبت نـذَت انثاَيت حى ححهيم سصيف انحاوياث في ييُاء أو قصش نلأحًال انصذييت. بانُسبت نهحانخيٍ حى حًثيم انشكائض انًغًىسة في انخشبت بحانخيٍ 

يشَت, و إٌ  الاَحُاء  يضداد  –(% بيٍ انحانت انذَت و انذَت  35 – 15ــــائح بيُج إٌ انخشدداث انطبيعيت حقـــــــــم بًقذاس ) يشَت. انُخ –نخًثيم انحــانت نـــذَت   Cam Clayاسخخذاو ًَىرج 
حشج بًقذاس سخت يشاث قطش انشكيضة % بيٍ انحانخيٍ.  حى حقذيش طىل انشكيضة ان 10% بيًُا حقم قىة انقص و عضوو الاَحُاء  بًقذاس  14% و انقىة انًحىسيت حضداد ؛بًقذاس  10بًقذاس 

يشَت  كزنك حى حقذيش انعًق انثابج نهشكيضة بحذود عششوٌ يشِ قطش انشكيضة عُذيا  –عُذيا حكىٌ انشكيضة يغًىسة في حشبت نذَت و ثًاٌ يشاث عُذيا حكىٌ انخشبت يغًىسة في حشبت نذَت 

 يشَت.     –حكىٌ انخشبت يغًىسة في حشبت نذَت حكىٌ انشكيضة يغًىسة في حشبت نذَت و سبعت و عششوٌ يشِ عُذيا 

انًُشأ ححث حأثيش الأحًال انصذييت و  انحانت انثانثت, حى ححهيم يشسً نهسفٍ في ييُاء أو قصش و يلاحظت حأثيش بعض انًعايلاث يثم أبعاد انشكيضة و خصائص انخشبت عهً اسخدابت         
صيادة ححًم  ـــــائح حبيٍ أٌ صيادة قطش انشكيضة و طىنها يقهم يٍ اسخدـــــــابت انًُشأ ) اَحشاف انهيكم و انشكيضة و عضوو الاَحُاء نهشكيضة( ويشَت. انُخـ –حصشف انخشبت بحانّ نــــــذَت 

ت و يقاويخها انقصىي يقهم يٍ اسخدابت انًُشأ و صيادة ححًم انًُشأ, بانُسبت نهخشبت نىحظ صيادة يعايم الاَضغاط و يعايم الاَخفاخ نهخشبت يضيذ يٍ اسخدابت انًُشأ بيًُا صيادة كثافت انخشب

 الأحًال. و أٌ طىل انشكيضة انحشج و انعًق انثابج نهشكيضة حساط خذا نقطش انشكيضة و يعايلاث انخشبت

  Abstract    This thesis deals with the dynamic analysis of fixed steel offshore structures considering the effect of soil-structure 

interaction. ABAQUS finite element programming is used for analysis the structure, the Newmark method is adopted in direct integration time 

domain and Newton-Raphson method is used to obtain the nonlinear solution for the problem. Along with, an appropriate constitutive model is 
used to investigate the response of offshore structure to dynamic loading from wave, wind, and impact forces. Shear box soil test is developed 

to find the real parameters of soil and soil-steel interfaces, Also two dimension interface element is developed to three dimensional porous 

brick element and perfect cohesive zone. The new relation between reaction and time was derivative for cylindrical rubber fender for impact 
330000 DWT ship. Three case studies are considerate in this work and three structures are analyzed; these are: AL- Amaya Berthing Dolphin, 

Um-Qaser container terminal and Um-Qaser Dolphin. 

          For first case, AL-Amaya Berthing Dolphin is subjected to wave loading; the calculation of wave loading based on Morison Equation, 

this equation includes the velocity and acceleration of water particles which is calculated from linear wave theory. While the second case, Um-
Qaser container terminal is analyzed to ship impact loading applied on cylindrical rubber fender. For these cases, the embedded piles are 

considered in two soil model, the first model is elastic while the other model is elastoplastic model representation by cam clay model.  

          The result for those cases show that the naturel frequency obtained from plastic solution is decreased about (15% to 35%) than the 

elastic solution because the plastic stiffness is more flexible than the elastic stiffness of soil, the displacements are increased by 10 % for 
elastoplastic due to reduction in the domain stiffness of soil while the axial force is increased about 14 %, Shear force is decreased about 10% 

and bending moment is decreased by 10% when elastoplastic solution is used compared with the elastic solution.  

         Two parameters are introduced for pile embedded in elastic and elastoplastic soil, the first is the Critical pile length Lc (the length from 

seabed levels to the first zero displacement along the pile) its equal to 6 pile diameter from seabed for all elastic solution and 7.5 pile diameter 
from seabed for all plastic solution.  The second is the depth of pile fixity Lf (the length from seabed level to the constant bending moment 

along the pile) which it is equal to 20 pile diameters from seabed for all elastic solution and 27 pile diameters from seabed for all plastic 

solution. 

        In the third case, Um-Qaser Dolphin structure used to study the effect of pile dimensions and soil properties on the structural response 
under impact loading and elastoplastic soil state, the result show that the increasing of pile diameter and pile length is decreasing the structure 

response (deck displacement, pile head displacement and pile bending moment) and increasing applied load. For soil properties the increasing 

the slop of compression index λ and slop of swelling index 𝜅 (bulk modulus of porous soil) will increase the structure response and decreasing 
applied load while the increasing of soil density γ and undrained soil strength Cu is decreasing the structure response and increasing applied 
load. The critical pile length and depth of pile fixity are very sensitive to the pile diameter and soil properties.  
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